
HET

VUISTJE
nr 2 - november 2022

PARTIJORGAAN VAN DE PVDA AFDELING ZWARTEWATERLAND

zwartewaterland.pvda.nl

Maandag 28 november 2022

Algemene ledenvergadering 
PvdA Zwartewaterland

20.00 uur in De Overtoom 
Genemuiden

Vanaf 19.30 uur voorafgegaan 
door schaduwfractie

Wees welkom!





Voorwoord

Het blijft maar mooi weer, maar toch is het 
nu hoogste tijd voor het “herfstvuistje”. 
Lekker lezen onder een kleedje op de bank, 
of toch nog in het krachtige najaarszonne-
tje. Er zijn weer genoeg stukken van nieuwe 
leden, de fractie, de wethouder en het zijn 
roerige tijden. De politiek is hierop geen 
uitzondering helaas. Landelijk gezien, lijkt 
de inhoud keer op keer op de achtergrond 
te raken door schandalen, crises, polarisatie 
en populisme.

Ook onze landelijke “grote broer”, de Pv-
dA-fractie, maakt onderdeel uit van (een 
deel van) deze zaken die helaas niets met 
het oplossen van problemen in de maat-
schappij te maken hebben. En dat terwijl 
dit nu juist hard nodig is! De verschillen 
tussen arm en rijk worden groter en groter. 
Hoewel de werkgelegenheid goed is, is het 
voor steeds meer mensen en gezinnen las-
tig of zelfs (bijna) onmogelijk om rond te 
komen. Hoge energieprijzen en een toren-
hoge inflatie zijn hier belangrijke oorzaken 
van. Ook de stikstof- en klimaatproblema-
tiek vraagt volle aandacht van onze partij-
genoten in Den Haag. Het gaat in Den Haag 
te vaak over personen en randzaken en de 
inzet voor “gelijke kansen voor iedereen”, 
“de sterkste schouders de zwaarste lasten” 
lijkt hierdoor ondergesneeuwd te raken. 
Hopelijk keert de politiek in Den Haag en 
vindt men de weg terug naar de inhoud – 
aan de slag!

Onze lokale fractie en wethouder zetten 
zich gelukkig volop in voor de inhoud! In 
dit Vuistje leest u een aantal onderwerpen 
waar zij zich het afgelopen half jaar sterk 
voor hebben gemaakt. Dat gaat van duur-
zame energie tot het ondersteunen van 

inwoners die te maken hebben met voor 
hen onbetaalbare hoge energiekosten. Ook 
heeft een aantal actieve leden zich sterk 
gemaakt voor een toegankelijke omgeving, 
hoe kom je als inwoner met een rolstoel op 
je bestemming.

Diederik deelt in dit Vuistje zijn ervaringen 
als relatieve nieuweling in de politiek. Ge-
lukkig heeft hij met Klaas een zeer ervaren 
raadslid naast hem in de fractie, zodat hij 
goed ondersteund wordt in zijn zoektocht 
in het politieke landschap. 

Op basis van deze ervaring is Klaas inmid-
dels ook aangewezen als Nestor van de 
raad – plaatsvervangend voorzitter. Een 
eervolle plek, wat genoeg zegt over de 
waardering die er in de volle breedte is voor 
Klaas als raadslid. En natuurlijk hebben we 
met Harrie ook een zeer ervaren bestuurder 
als wethouder. Goed voor de PvdA én goed 
voor de inwoners van Zwartewaterland. 
Mede op basis van deze ervaring heeft 
Harrie een groot aantal lastige dossiers in 
portefeuille. Dat dit ook voor een ervaren 
wethouder niet altijd makkelijk is, kunt u 
ook in dit vuistje lezen.

Aan het eind van dit Vuistje vind u tradi-
tiegetrouw weer een beschouwing van 
Tiem van Dalfsen. Zo eindigt dit Vuistje met 
voedsel om na te denken.

Veel leesplezier!

Nabrander: nog na het laatste artikel van 
Tiem, vindt u een bijdrage van Eddy op 
basis van actuele ontwikkelingen. Nog een 
voorbeeld waarin het verschil in landelijke 
en lokale politiek naar voren komt.



Ledenvergadering PvdA Zwartewaterland

Vanuit het niets naar fractievoorzitter…

Vanuit het niets naar fractievoorzitter, dat is 
wat ik gedaan heb. Dat klopt niet helemaal, 
want ik heb een tijdje meegedraaid met de 
schaduwfractie en daar is mijn interesse ge-
wekt om raadslid te worden. Dat ik daarmee 
gelijk fractievoorzitter ben geworden is niet 
het meest ideale, maar het past wel bij mijn 
karakter. 

Ik maak nu een half jaar deel uit van de ge-
meenteraad als fractievoorzitter van onze 
mooie partij. Ik neem jullie graag mee hoe 
ik dat ervaren heb. 

Toen ik gebeld werd door Greet met felici-
taties dat ik de lijsttrekker geworden was 
schrok ik daar in eerste instantie van. Het 
heeft mij ook wel wat nachten opgeleverd 
die ik al piekerend heb doorgebracht. 
Van nature ben ik geen hele goede spreker 
en het angstzweet bekroop mij met de ge-
dachte dat ik straks veel in het openbaar zou 
moeten praten. Vooraf heb ik hier over na-
gedacht en besloten dat het tijd was voor 

mij om uit mijn comfort zone te treden. Ar-
gumenten om mijn nieuwe rol af te slaan 
waren voornamelijk gebaseerd op onzeker-
heid. 

Na een drukke verkiezingsperiode dacht 
ik dat het wel wat rustiger zou gaan wor-
den en ik voldoende tijd zou krijgen om te 
wennen aan mijn nieuwe rol. Die gedacht 
was onjuist want er moest een coalitiepro-
gramma geschreven worden en hier werd 
regelmatig over vergaderd. Gelukkig werd ik 
daarin goed bijgestaan door Harrie, die ook 
het meeste werk naar zich toe trok. Door 
Harrie hebben wij als kleine partij een mooie 
stempel op het coalitieprogramma kunnen 
drukken. Als ik er op terugkrijg is dit vrij 
uniek, want de CU en SGP hebben ons niet 
nodig om een meerderheid te behalen. Met 
Harrie als wethouder zetten wij heel wat ja-
ren ervaring in, waar onze coalitiepartners 
dankbaar gebruik van maken. Ik zie onze 
partij ook als een verbindende factor op het 
socialere vlak.

D.D.: maandag 28 november 2022.
De Overtoom Genemuiden
Schaduwfractie: 19:30 uur.
Ledenvergadering: 20:00 uur.
           
Agenda

1.  Opening.
2.  Notulen vorige vergadering.
3.  Diederik: stand van zaken raad.
4.  Voorstellen nieuwe burgerraadsleden.
5.  Begroting.
6.  Wat ter tafel komt.
7.  Voorzitter PvdA.
8.  Rondvraag.
9.  Sluiting.



Als je fractievoorzitter bent, maak je ook 
deel uit van het presidium en van het coali-
tieoverleg. Dat zijn extra overleggen buiten 
de raadsvergaderingen en beeldvormende 
raadsvergaderingen. Ik vind het erg leuk dat 
ik nu al een aandeel heb gehad in de herbe-
noeming van onze burgermeester of dat we 
tweewekelijks met de andere fractievoorzit-
ters en wethouders van de coalitie de raads-
vergaderingen voorbereiden.

De fractievoorzitter is ook de voorzitter van 
de schaduwfractie. Aan deze rol moest ik 
wel even wennen. Zo is het elke keer weer 
een uitdaging om van het gezellige geklets 
een goedlopende fractievergadering te 
maken. Gelukkig leidt het altijd tot goede 
discussies met waardevolle vragen voor de 
raadsvergadering. Een mooie ontwikkeling 
is dat we de schaduwfractie hebben weten 
uit te breiden met twee personen; Ron en 
Albert. We staan altijd open voor uitbrei-
ding, vooral vanuit Hasselt en Genemuiden 
kunnen we nog ondersteuning gebruiken. 

Hoe zijn de raadsvergaderingen verlopen? 
De eerste raadsvergaderingen vond ik best 
spannend. Hoe zal het mij afgaan als ik aan 

het woord ben? Ik denk dat ik het als nieu-
weling best aardig gedaan heb. We hebben 
ingestemd met de meeste raadsvoorstellen 
en we hebben artikel-40-vragen gesteld aan 
de wethouder om aan Wetland Wonen te 
vragen de woningen versneld te verduurza-
men, of tijdelijk de huren te verlaten. Daar-
naast hebben we een motie ingediend om 
budget te vragen voor een energietoeslag 
voor mensen met een inkomen tussen de 
120 en 150 procent van de armoedegrens. 
Deze motie is door de gehele raad gesteund, 
waar ik best wel een beetje trots op ben.

De vele vergadermomenten zorgden wel 
voor wat uitdagingen thuis. Ik ben getrouwd 
met Dorien en samen hebben we drie zoons. 
Dorien heeft soms ook vergaderingen in de 
avond. Daarop hebben het PvdA-bestuur en 
ik besloten dat ik me probeer te houden aan 
maximaal twee vergaderavonden per week. 
Dit leidt er soms toe dat ik moet schuiven met 
de schaduwfractie. Gelukkig zijn de meeste 
fractieleden flexibel zodat dat mogelijk is. Tot 
nu toe lukt me dit aardig en kan ik het thuis-
front ook tevreden houden. Ik kijk uit naar de 
komende raadsperiode en probeer daarbij de 
thuissituatie in balans te houden. 

Ron Bleumink – even voorstellen

Mijn naam is Ron Bleumink. Ik ben 62 jaar 
oud, opgegroeid in een “rood nest” en 
woon inmiddels 19 in Zwartsluis. Als poli-
tieman heb ik veel misstanden en onrecht 
voorbij zien komen. Dat heeft mij nog meer 
bewust gemaakt voor de positie van de 
zwakkeren in de samenleving en het grote 
verschil tussen arm en rijk. Mijn altijd al 
aanwezige politieke bewustzijn is hierdoor 
verder ontwikkeld en ik voel meer dan ooit 
de behoefte om iets voor een ander te bete-
kenen, mij in te zetten voor de samenleving 
waar ik deel van uitmaak. Ik ben gestart via 
de klankbordgroep arbeidsmigranten, waar 

ik met anderen de gemeente adviseer over 
met name de positie van arbeidsmigran-
ten in onze gemeente. Zodoende kwam ik 
in contact met de PvdA en ontdekte dat de 
PvdA niet alleen praat, maar ook daadwer-
kelijk de handen uit de mouwen steekt. Zo 
zijn partijleden diep geworteld in werkgroe-
pen en burgerinitiatieven die zich met name 
bezig houden met alledaagse problematiek 
en nieuwe ontwikkelingen in onze gemeen-
schap. Daarom wil ik namens de PvdA mijn 
handen uit de mouwen steken.

Groet, Ron



Ik ben Albert Smit, 51 jaar en woonachtig in 
Zwartsluis met mijn vrouw Ria en mijn drie 
zonen, Milo, Ian en Collin.

Mijn roots liggen in Vollenhove, waar ik op-
gegroeid ben in een sociaal nest. 

Na jaren bij la Place restaurants gewerkt te 
hebben o.a. als horecamanager, ben ik voor 
Landstede de horeca gaan aansturen in 
Doepark de Nooterhof in Zwolle.

Bij reorganisatie is Landstede dit park gaan 
afstoten, waardoor ik in de herplaatsing 
kwam. Met al de corona perikelen, ben ik 
blij dat ik mijn plannen voor een eigen ho-
recazaak niet heb doorgezet. Werkzaam als 
conciërge bij het Carolus Clusius College 
vermaakte ik me goed, maar mistte ik toch 
wat uitdaging en zingeving. Toen ik dus een 
advertentie zag voor de cursus politiek actief 

binnen de gemeente, heb ik me ingeschre-
ven. Inmiddels heb ik mogen deelnemen 
aan wat sessies van de schaduwfractie, en is 
mijn interesse verder aangewakkerd. Graag 
verdiep ik me nog verder in het gemeente-
lijke machtsspel, en wil ik kijken hoe ik kan 
bijdragen aan een sociale maatschappij.

Afgelopen schooljaar binnen mijn school 
de functie van technisch onderwijs assis-
tent aanvaard, dus hier weer druk aan het 
inwerken. Bij de vakken natuur, scheikunde 
en biologie help ik bij de praktijkoefeningen. 
Zo’n wisseling van functie geeft weer de no-
dige uitdaging en tijdsdruk, maar ondanks 
dat ik wil me toch graag blijven inzetten 
voor ons gedachtengoed.

Dit is in het kort hoe ik hier terecht ben 
gekomen, ik hoop jullie in de toekomst te 
spreken.

Albert Smit - even voorstellen



De staat, waarin de natuur verkeert, is zorg-
wekkend. De biodiversiteit gaat met spron-
gen achteruit, duizenden diersoorten sterven 
uit en er is weinig vooruitzicht op verbete-
ring. Slechts met bepaalde soorten gaat het 
goed; met de mens bijvoorbeeld, die popu-
latie groeit tegen de klippen op, met de wolf 
(al wordt daar genuanceerd over gedacht), 
en met de brandnetel. Dat laatste heeft er 
veel mee te maken dat die plant goed gedijt 
bij een overmaat aan stikstof. En zo zijn er 
wel meer planten die het goed tot zeer goed 
doen bij een flinke neerslag (dat heet dan 
depositie) van stikstof op de bodem. Maar 
voor heel veel kwetsbare natuur is een teveel 
aan stikstof funest. En teveel stikstof, dat 
produceren we met elkaar… Door de fossie-
le brandstoffen, die we gebruiken, door de 
auto’s waarin we rijden, onze industrie, de 
luchtvaart en, niet in de laatste plaats, onze 
agrarische sector. 

Dat moet anders, daarvan zijn we met el-
kaar zo langzamerhand wel doordrongen. 
Veel te lang hebben achtereenvolgende re-
geringen deze hete aardappel voor zich uit 
geschoven, veel te lang is het heil verwacht 
van toekomstige innovaties of vernuftige 
technische oplossingen. Tot de rechter aan 
dat getreuzel een rigoureus einde maakte. 
Belofte maakt schuld; wanneer Nederland 
een groot aantal natuurgebieden aanwijst 
als beschermenswaardig, dan dienen die ge-
bieden ook metterdaad beschermd te wor-
den en niet uitsluitend met de mond. Daar 
komt ook nog bij dat onze stikstof overdaad 
een rechtstreekse bedreiging vormt voor de 
volksgezondheid. Alle reden om in te grijpen 
dus, de hand aan de ploeg, zogezegd…

De gevolgen zijn bekend; boeren drongen 
met een tractor het provinciehuis van Gro-
ningen binnen, intimideerden de minister 
die wat al te voortvarend met een kaartje 
wapperde, en togen massaal met hun, door 

Rabobank gefinancierde tractor karavaan 
naar het Malieveld, onderweg hier en daar 
een strobaal brandend achterlatend. Overal, 
ook in Zwartewaterland, werd onze natio-
nale driekleur misbruikt om uiting te geven 
aan het boerenongenoegen. 

De eerlijkheid gebiedt me te zeggen dat ik 
me gaandeweg behoorlijk ben gaan ergeren 
aan deze uitingen van onvrede. Boeren ris-
keren op deze manier een flink deel van de 
sympathie (in ieder geval van mijn sympa-
thie) en het begrip voor hun positie te ver-
spelen. Want dat begrip was en is er bij mij 
wel degelijk. Ik mag voorzitter zijn van een 
commissie die de stikstof- en de veenweide 
problematiek in Mastenbroek, Kamperveen 
en op het Kampereiland in een gebiedsge-
richte aanpak in goede banen mag leiden. 
Dat brengt me met regelmaat in contact 
met boeren en ik begrijp dat je hele toe-
komstbeeld begint te wankelen, wanneer 
je op een kaartje van de minister afleest dat 
in jouw geval een reductie van de stiksto-
fuitstoot met 95% wordt opgelegd, omdat 
jouw grond te dicht ligt bij een Natura2000 
gebied. Ik begrijp dat je gefrustreerd raakt, 
wanneer je voor vele tienduizenden euro’s 
hebt geïnvesteerd in een stalvloer en de 
rechter besluit dat onvoldoende vaststaat 
dat die vloer leidt tot reductie van je stik-
stofuitstoot. En zo is er nog wel meer dat 
ik begrijp.

Er zijn echter ook nogal wat zaken die ik niet 
begrijp; zo begrijp ik niet waarom het nodig 
is dat Nederland het tweede exportland ter 
wereld is van voedingsmiddelen. Oké, daar 
zit ook veel doorvoer bij, maar toch… Wat 
is het nut van die extreem intensieve vee-
houderij waarbij koeien, kalveren, kippen 
niet anders zijn dan productiemiddelen die 
zo efficiënt mogelijk moeten worden inge-
zet. Waarom produceren we zo ongelooflijk 
veel vlees terwijl we op andere plaatsen op 

Agrarisch ondernemer in tijden van stikstof…



deze aarde mensen van honger laten om-
komen? Waarom accepteren we de risico’s 
van pandemieën, die nauw samenhangen 
met intensieve dierenhouderij? Situaties 
zijn gegroeid, in de loop van decennia en je 
ziet dan dat er groepen ontstaan die belang 
hebben bij het in stand houden van een niet 
functionerend systeem. Tekenend daarvoor 
is toch wel dat de financiering van al die 
omgekeerde vlaggen voor een belangrijk 
deel werd verzorgd door veevoer producen-
ten. Welbegrepen eigenbelang, toch? Min-
der boeren of minder vee, ja zelfs minder 
krachtvoer, de veevoerproducent zal het al-
lemaal in de omzet gaan merken.

Vanmiddag nog sprak ik een boerenzoon 
die oprecht meent dat ook voor de agrari-
sche sector nog steeds geldt dat stilstand 
achteruitgang is en dat alleen groei een 
oplossing kan bieden. Een derde melkrobot 
wordt overwogen, waarmee de veestapel 
dan met nog eens zestig koeien kan worden 
uitgebreid. Probleem is dat de minister nu 
duidelijk wil inzetten op grondgebonden 
veehouderij, en ja, waar haal je zo gauw 25 
hectare weiland vandaan in een tijd waarin 
grond ook beschikbaar moet komen voor 
woningbouw, bedrijventerreinen, infrastruc-
tuur en, niet in de laatste plaats, natuur. 

Nederland, en ook Zwartewaterland, heeft 
belang bij een gezonde agrarische stand. 
Die boerenstand is belangrijk, ook als hoe-
der van ons landschap, al moeten we ons 
ook beseffen dat diezelfde boerenstand mee 
verantwoordelijk is voor een ingrijpende ver-
andering en verschraling van datzelfde land-
schap. Die boerenstand zal echter kleiner 
zijn dan dat op dit moment het geval is en 
dat is geen ramp. Het beeld oproepen dat, 
wanneer, laten we eens zeggen de komende 
tien jaar een derde deel van de boeren hun 
bedrijf zou beëindigen, dat Nederland tot 
de rand van de hongersnood zou drijven, 
is aperte onzin. Het zou het wel mogelijk 
maken aan de overblijvende agrariërs om 
extensiever te gaan boeren. Het moet moge-

lijk zijn om dan, wellicht in combinatie met 
een neventak zoals landschapsbeheer of een 
zorgboerderij, een gezond verdienmodel te 
ontwikkelen. Het zou daarbij helpen wan-
neer we de boer ook een eerlijke prijs voor 
zijn melk zouden betalen. Daarover heeft hij 
trouwens het achterliggende jaar niets te 
klagen gehad, maar er zijn ook andere tijden 
geweest. En als die boer nu eens wat ver-
standiger om zou gaan met het voer van zijn 
vee, dan zou dat, samen met het verdunnen 
van mest met water en meer weidegang, op 
zich de stikstofuitstoot al met enkele tien-
tallen procenten kunnen terugdringen. Zo 
hopeloos hoeft het dus allemaal niet te zijn, 
zeker niet nu het geld kennelijk niet langer 
het probleem is. Want dat deze overgang 
naar een veel meer duurzame landbouw 
ook om een financiële ondersteuning vraagt 
is duidelijk.

Nog twee kleine oprispingen. De eerste 
is dat de boeren, wat mij betreft volstrekt 
gelijk hebben wanneer ze vragen dat tege-
lijkertijd ook andere stikstofproducerende 
sectoren hun bijdrage leveren. Dus wat mij 
betreft kunnen we morgen besluiten dat 
Lelystad Airport een grote vergissing is ge-
weest, net zoals een verder uitbreiding van 
Schiphol dat zou zijn.

De tweede is dat ik wel eens mensen hoor 
betogen dat er wel eerder sectoren teloor 
zijn gegaan. Wat is er nog over van de mijn-
bouw in Limburg? En de textielindustrie in 
Twente? Ik wil dat graag nuanceren; anders 
dan bij deze beide voorbeelden vervult de 
boerenstand ook een cruciale rol waar het 
gaat om het aanzien van ons land, de be-
leving van ons landschap. Voor grote delen 
van ons land geldt nog steeds, al is de Rand-
stad daar wellicht wat van losgezogen, dat 
de boerenstand en de verbondenheid met 
het land ook een wezenlijk onderdeel vormt 
van onze cultuur. En dat moet behouden 
blijven.

Harrie Rietman



Al enige tijd volg ik op de vrijdagavond, 
het begin van het weekend, de televisiese-
rie over het Rampjaar 1672. Je weet (hope-
lijk) wel, dat jaar van de regenten radeloos, 
het volk redeloos en het land reddeloos… 
Mooie serie die ook een prachtig inkijkje 
geeft in hoe, ook in onze Gouden Eeuw 
al, geo-politiek werd bedreven. Er werden, 
soms in het geheim, bondgenootschappen 
gesloten tussen landen die kort daarvoor el-
kaar nog te vuur en te zwaard bestreden. 
In dit geval hadden dergelijke verbonden 
tot doel de Republiek een toontje lager te 
laten zingen of, zo mogelijk, van het wereld-
toneel te laten verdwijnen. Coalities werden 
gevormd (en soms ook met hetzelfde gemak 
weer verbroken).

Sinds 2020 maakt de PvdA Zwartewaterland 
ook deel uit van een coalitie, samen met de 
SGP en de CU. We hebben dus, al zouden 
we dat woord anno 2022 misschien niet 
meer in de mond nemen, een verbond met 
elkaar gesloten. Het woord ‘verbond’ heeft 
voor mij een behoorlijk lading. Dat zal alles 
met mijn orthodoxe opvoeding te maken 
hebben. In de Bijbel is ook sprake van een 
verbond; een verbond tussen God en de 
mensen en tussen God en Israël. Daar ga je 
dan, als je opgroeit en wat anders in het le-
ven komt te staan, wel wat anders tegenaan 
kijken maar toch houdt dat woord ‘verbond’ 
voor mij iets gewichtigs in zich. Je hebt je 
aan elkaar verbonden en dat geldt in goede 
maar ook in minder goede tijden (het lijkt 
wat dat betreft wel wat op een relatie, een 
huwelijk zo je wilt).

Hoe zit dat nu met de huidige coalitie? Is 
die, na twee en een half jaar nog even sterk 
als begin 2020? Of zijn er scheurtjes waar te 
nemen die mogelijk duiden op het uiteen-
vallen van de bondgenoten? Geen zorgen 
daarover; na de verkiezingen zijn we heel 
bewust met elkaar verder gegaan omdat we 

elkaar verstaan, aanvullen en, en dat is mis-
schien wel het allerbelangrijkst, vertrouwen. 
We denken niet overal hetzelfde over, maar 
zijn wel bereid naar elkaar te luisteren en zo 
nodig ons te laten overtuigen. We gunnen 
elkaar ook ruimte, zijn niet jaloers wanneer 
het lijkt dat een van de partijen wat vaker 
positief in het nieuws komt en steunen el-
kaar wanneer een van de collegeleden het 
in de raad eens behoorlijk voor de kiezen 
krijgt.

Dat laatste is nog wel eens het geval met 
ondergetekende. Ik beheer een portefeuille 
met nogal wat ‘hoofdpijndossiers’ (Tag, 
Overwaters, Solprovit, Molenwaard, Ener-
gietransitie, om er maar eens een paar te 
noemen) en hoewel er formeel sprake is van 
collegiaal bestuur, richten de pijlen van de 
oppositie zich toch vooral op de portefeuil-
lehouder. En ja, wanneer je dan gezegend 
bent met, zoals de VVD dit enigszins spot-
tend kwalificeerde, dit pretpakket, dan sta 
je soms meer dan je lief is in het brandpunt 
van de politieke meningsverschillen.

Juist dan is het goed te weten dat je onder-
deel vormt van een coalitie; dat er anderen 
zijn die zich aan jou hebben verbonden, die 
ook zien wanneer je met een dossier wor-
stelt en die je helpen bij die worsteling. 
Dat zit in deze coalitie wel goed; natuurlijk 
beschikken we getalsmatig ook over een 
comfortabele meerderheid, maar dat is, 
hoe prettig ook, niet genoeg. Schouder aan 
schouder staan om het belang van Zwarte-
waterland zo goed mogelijk te dienen, liefst 
raadsbreed, maar met als hechte basis ons 
‘verbond’ van drie partijen. Dan is er geen 
reden om je radeloos of redeloos, laat staan 
reddeloos te voelen.

Mooie serie, echt een aanrader….

Harrie Rietman

Coalitie



Het leverde flink wat verwonderde blikken 
op en menig fietser zat omgekeerd op zijn 
of haar fiets. Zagen ze het nu goed? Zaten 
daar de wethouders Maarten Slingerland 
en Jan van der Poel in een rolstoel? Op een 
zonnige maandagmiddag in oktober zagen 
deze voorbijganger het inderdaad goed. 
Beide wethouders legden de weg tussen 
woonzorgcentrum De Schans en het cen-
trum van Zwartsluis in een rolstoel af om 
eens te ervaren welke obstakels (oudere) 
inwoners tegenkomen. Met name degenen 
die slecht ter been zijn en zich met rollator 
of rolstoel moeten verplaatsen.

De actie vond plaats in de Week van de Toe-
gankelijkheid. Het idee kwam uit de ‘koker’ 
van een aantal leden van de werkgroep die 
eerder in Zwartsluis de aanzet gaf tot de aan-
leg van het Cingellandenpad. “De route vanaf 
de Schans en de omliggende seniorenwonin-
gen naar het centrum van Zwartsluis is rond-
uit belabberd”, stelt Greet Generaal, die zich 

al enige tijd sterk maakt voor een aanpassing 
van deze route. Zij is dan ook erg positief over 
de bereidwilligheid van beide wethouders om 
de hindernissen eens zelf te ervaren.  En liep 
samen met Jannet Hoentjen mee om de wet-
houders een toelichting te geven.

Deelnemers
Voor deelname aan dit zogenaamde ‘erva-
ringsparcours’ waren verschillende partijen 
uitgenodigd, waaronder enkele personen die 
zich dagelijks met rollator of rolstoel moeten 
verplaatsen en dus vanuit de praktijk hun 
ervaring konden delen. Verder waren verte-
genwoordigers van de  Adviesraad Sociaal 
Domein, De Schans en de Werkgroep Inclusie 
alsmede gemeentemedewerkers van het soci-
aal domein en openbare ruimte van de partij. 
Laatstgenoemden inventariseerden de obsta-
kels. Aan de hand daarvan  wordt een plan 
van aanpak gemaakt om de openbare ruimte 
beter toegankelijk te maken voor mensen met 
een beperking.

Wethouders ervaren zelf de obstakels 

Looproute van De Schans naar het centrum 
onder de loep genomen 



Ik heb me er suf naar gezocht, maar niet ge-
vonden. Ergens in dit voor ons beiden veel te 
grote huis moet nog een stapel oude platen 
van mij liggen. Het gekke is dat een deel van 
mijn collectie gewoon op zolder (en inmid-
dels in de buurt van mijn draaitafel) ligt. En ik 
weet ook dat ik mijn kinderen, op een onbe-
zonnen ogenblik, toen ik in de veronderstel-
ling verkeerde dat vinyl voorgoed fini was, 
toestemming heb gegeven mee te nemen 
wat van hun gading was. Als ik hen bezoek 
glijden mijn ogen toch elke keer weer naar 

die pareltjes, die nu deel uitmaken van hun 
collectie. Ik weet echter ook zeker dat ze 
nooit ‘Herman van Veen in Carré’ met het on-
vergetelijke lied Jacob Olle (die reed tachtig, 
en het stoplicht sprong op rood, het licht nog 
vers in ons geheugen, want hij is pas één dag 
dood…) mee zouden nemen. Wat ze ook ze-
ker zouden hebben laten liggen is Elton John. 
Ja, ik beken, ooit heb ik een plaat van Elton 
John aangeschaft. Naderhand heeft deze 
artiest veel roem geoogst met muziek van 
een, wat mij betreft meer bedenkelijk niveau, 

Praktijk is weerbarstig
De tocht begint bij de Schans waar beide 
wethouders plaats nemen in een rolstoel en 
op weg gaan. Extra zwaar voor hen is dat zij 
zelf de rolstoel voortbewegen. “Een bewuste 
keus”, aldus Maarten Slingerland, “want zo 
ervaar je het best waar rolstoelers in figuur-
lijke zin tegenaan lopen. Bovendien wil ik er-
varen hoe moe je bent na zo’n tocht.”Het ant-
woord op die vraag volgt ruim een uur later. 
Dan is niet alleen de weg naar het centrum 
afgelegd, maar ook terug. Met tussentijds 
meerdere stops om bepaalde situaties beter te 
kunnen beoordelen. Zo valt op dat een goed 
lijkende afrit helemaal niet zo goed is om-
dat deze te stijl is. “En zo zie je dat situaties 
waarvan je denkt ‘dat is goed voor elkaar’ in 
de praktijk toch helemaal niet zo goed blijken 
te zijn”,concludeert wethouder Van der Poel. 
Ook hij volbrengt de hele tocht met zelf voor-
bewegen van de rolstoel. Zowel in letterlijke 
als figuurlijke zin wordt de pijp door hem dus 
niet aan Maarten gegeven.  

Herkenbaar
Met name de deelnemers die zelf dagelijks te 
maken hebben met de verschillende hinder-
nissen wijzen de wethouders op zaken die de 
aandacht verdienen. Zo wordt uitgebreid stil-
gestaan bij de (gevaarlijke) oversteken van de 

provinciale weg, zowel bij de Groentemannen 
als bij het busstation.  En Greet Generaal pleit 
voor een wandelroute die niet alleen goed is 
ingericht, maar ook duidelijk afwijkt in het 
straatbeeld, herkenbaar is voor andere weg-
gebruikers. “En, niet onbelangrijk”, voegt zij 
toe, “waarvan je het onderhoud heel gericht 
om de zoveel jaar kunt plannen, zodat het 
geheel ook goed blijft en er geen hele straten 
opgebroken hoeven te worden.”

Betrekken
“Het is echt verhelderend om zelf te ervaren 
hoe het is om je buiten met een rolstoel voort 
te bewegen”, concludeert een vermoeide 
Maarten Slingerland na afloop. “Kleine dingen 
kunnen al een obstakel zijn. En obstakels kun-
nen een belemmering zijn en ertoe leiden dat 
mensen zich onzeker voelen en thuis blijven.”  

Beide wethouders geven aan dat ze zich er 
nog meer van bewust zijn geworden hoe 
belangrijk het is om structureel het gesprek 
te blijven voeren met verschillende groepen 
inwoners. ”En hoe belangrijk het is om hen 
tijdig te betrekken bij nieuwe gemeentelijke 
plannen. Niet alleen bij plannen voor verkeer 
en openbare ruimte, maar ook op andere 
terreinen”, aldus Maarten Slingerland en Jan 
van der Poel.

Don’t shoot me…(I‘m only the piano player)



maar als ik die ene plaat nog eens ergens 
tegen kom, zal ik zeker opnieuw toeslaan. 
Prachtige nummers als Daniël, Crocodile 
Rock, Have mercy on the criminal… allemaal 
even fraai. Het gaat om de plaat Don’t shoot 
me, I’m only the piano player uit 1973. Waar 
kan dat ding toch gebleven zijn?

Ik kan me nu voorstellen dat een paar op-
rechte socialisten hun wenkbrauwen fronsen 
en zich afvragen: “Lees ik hier nu het Vuistje 
of een muziekrecensie in Muziekblad Oor?” Ik 
kan hen geruststellen, ze hebben nog steeds 
ons onvolprezen Vuistje voor zich. Maar ik 
moest aan deze plaat van Sir Elton John den-
ken, toen kort voor de zomervakantie ik door 
een verontruste Martijn Riezebosch (voorma-
lig raadslid voor het CDA) werd gemaild met 
de mededeling dat de Ondernemerskring Ge-
nemuiden (OKG) boeren in Mastenbroek be-
naderde met een voorstel om, op hun gron-
den, een aantal windturbines te plaatsen. 
Omdat dat tegen elk door de gemeenteraad 
genomen besluit indruiste (Mastenbroek was 
helemaal geen zoekgebied) en voor veel on-
rust in de polder zorgde, heeft het college de 
OKG opgedragen onmiddellijk  elke activiteit 
in de polder stop te zetten. Als verantwoor-
delijk wethouder heb ik onmiddellijk ook 
onze gemeenteraadsleden geïnformeerd en 
hen ook de navolgende dagen op de hoogte 
gehouden van de ontwikkelingen.
Zeer uitzonderlijk heeft onze raad toen beslo-
ten terug te komen van vakantiereces om een 
bijeenkomst te beleggen teneinde te bespre-

ken wat er was gebeurd en wat ons nu te 
doen stond. Bij die bijeenkomst was de OKG 
niet welkom; vreemd, omdat juist de OKG 
wat had uit te leggen.
Het was deze bijeenkomst, waar ik een heel 
vervelend gevoel aan heb overgehouden. Het 
ging namelijk niet over de OKG, maar vooral 
over wat het college in deze kwestie allemaal 
fout had gedaan. Waar was de regie, op dit 
dossier?  Wat wist het college en had ze niet 
met de raad gedeeld… Dat nam zodanige vor-
men aan, dat door een deel van de raad is ge-
vraagd om alle documenten (verslagen. mails 
etc…) vanaf 2020 die te maken zouden kun-
nen hebben met deze kwestie. Na deze bijeen-
komst was ik niet alleen verbijsterd en boos, 
maar vooral ook gekwetst. Ik heb in alle open-
heid steeds alles gedeeld met de raad wat 
voor hen van belang was. Onmiddellijk toen 
bekend werd wat de OKG ondernam heeft het 
college daartegen actie ondernomen. Deze 
aanval, want zo heb ik het ervaren, kwam zo 
onverwacht en was zo venijnig, dat ook de co-
alitiefracties er kennelijk door werden verrast. 
Met een forse kater (en niet tengevolge van 
bovenmatig alcoholgebruik) ben ik het week-
end daarop aan mijn vakantie begonnen.
Lijkt me nog steeds een gevalletje van de 
brenger van het nieuws verantwoordelijk 
houden voor de boodschap. Terwijl ik toch 
echt alleen maar de piano player was…

Het blijft trouwens een fantastische plaat…

Harrie Rietman

Not in my backyard…

De Volkskrant is niet altijd de meest opti-
mistische brenger van het wereldnieuws, 
dus wanneer op zaterdagochtend de dikke 
weekendeditie, compleet met magazine op 
de deurmat ploft, staat dat niet altijd garant 
voor een paar uur grijnzend genieten van 
allerlei vrolijke gebeurtenissen. Zo opent de 

voorpagina op 5 november met een grote 
foto van het Filipijnse eilandje Batasan, waar 
met grote regelmaat bij hoog water de stra-
ten tot kniehoogte onder water komen te 
staan. De zaterdagbijlage vertelt verhalen 
over de toekomst van zeven jongeren van 
over de hele wereld; deze keer gaat het over 



Emhil uit Peru, die de gletsjers op de nabij-
gelegen bergtoppen in de Andes heeft zien 
verdwijnen. Voor de goede orde, Emhil is 
vijftien jaar oud, dat is dus het tempo waar-
in klimaatverandering zich voltrekt. Je zou 
zeggen,mocht iemand nog twijfelen over 
tempo en gevolgen van deze klimaatver-
andering, lees een maandje de Volkskrant, 
check gerust grondig alle feiten (je kunt dat 
linkse journaille tenslotte nooit vertrouwen)
en je bent voorgoed genezen…
Met de mond belijden dat er wat dient te 
gebeuren, dat lukt velen, ook veel politieke 
partijen, nog wel. Op klimaatbijeenkomsten, 
nu ook weer in Egypte, wordt je vaak tot tra-
nen geroerd door de goede voornemens. En 
papier blijkt gewillig, dus een akkoord on-
dertekenen, dat zal ook nog wel gaan. Maar 
dan de uitvoering…

Ook in Zwartewaterland hebben we recht-
streeks met de gevolgen van de klimaatver-
andering te maken. Daarbij doel ik niet op 
de heerlijke lange zomer die achter ons ligt, 
al bracht die ook de nodige problemen met 
zich mee. Aan het Zwartewater was ogen-
schijnlijk niet veel te merken, maar verderop 
in onze provincie kampte de IJssel voor de 
derde keer in vier jaar tijd met extreem lage 
waterstanden. Dat veroorzaakt problemen 
voor het vervoer over water, voor de land-
bouw (sproei verboden) maar vormt ook 
een bedreiging voor onze drinkwatervoor-
ziening. Om de temperatuurstijging te be-
perken (van stoppen is geen sprake) zullen 
we in een heel snel tempo afscheid moeten 
nemen van het gebruik van fossiele brand-
stoffen. In dat verband is het dan weer wei-
nig hoopgevend dat, als een gevolg van de 
oorlog in de Oekraïne, de oliemaatschap-
pijen winsten maken als nooit tevoren, maar 
terug naar Zwartewaterland… 

De gemeente heeft haar bijdrage aan het 
terugdringen van het gebruik van fossiele 
brandstoffen vastgelegd in een bod. Dat 
bod maakt onderdeel uit van de Regionale 
Energie Strategie (RES). Het goede nieuws 

is, dat dit bod indertijd raadsbreed is vast-
gesteld. Nog beter nieuws is dat de gemeen-
teraad zich ook unaniem heeft uitgesproken 
over de plekken binnen onze gemeente, die 
geschikt zijn voor het opwekken van duur-
zame energie. En eigenlijk, al hebben ze 
dat dan ook nogal onhandig aangepakt, 
hoort ook het plan van de Ondernemers 
Kring Genemuiden, om te onderzoeken of 
in het Nationaal Landschap IJsseldelta (Mas-
tenbroek) een windpark mogelijk is, bij het 
goede nieuws. In Zwartewaterland nemen 
we de klimaatverandering serieus en willen 
we onze bijdrage leveren, om die verande-
ring af te remmen. Maar… tot nu toe zijn 
het woorden en papier. Om met de Franse 
chanson zangeres Dalida te spreken : Paro-
les, paroles, paroles…

Want over de uitvoering maak ik me wel zor-
gen. Een van de twee (twee!!! meer hebben 
we er echt niet aangewezen) zoekgebieden 
voor windinitiatieven ligt in de nabijheid van 
Zwartsluis. Toegegeven, niet ideaal, maar 
we leven ook niet in een ideale wereld. En 
dan gaat alles uit de kast, van paginagrote 
advertenties, tot petities en zelfs een heli-
koptervlucht (nou ook niet het meest voor 
de hand liggend als je iets op hebt met ons 
klimaat). Want de RES is prima, maar toch 
zeker niet zo dichtbij de kern Zwartsluis!!! 
Eigenlijk snap ik dat wel; Zwartsluis is nu 
eenmaal geen Batasan, Het zal echt nog wel 
een tijdje duren voor het water met enige 
regelmaat over de Handelskade klotst.

En er zijn ook tal van verklaarde tegenstan-
ders van zelfs een onderzoek naar de mo-
gelijkheden om windmolens te plaatsen in 
het Nationaal Landschap. Ook dat kan ik wel 
begrijpen; het is een uniek cultuurlandschap 
en inderdaad de oudste grootschalige pol-
der van Nederland. Maar gletsjers, die heb-
ben we daar niet, dus die zullen we daar niet 
zien verdwijnen. 

In het, door de raad als prioritaire zoekge-
bied aangewezen Genne/Holten ligt een 



‘Een nieuwe lente en een nieuw geluid…’ zo 
begint Gorter zijn gedicht ‘Mei’. 

En hoewel op het moment dat ik dit schrijf 
de regen tegen de ramen slaat en het len-
tegevoel nog ver weg is, is er wel heel veel 
nieuw voor mij. Als betrekkelijke nieuwko-
mer in de politiek ook direct lijsttrekker, frac-
tievoorzitter, lid van het presidium… er ko-
men nogal wat nieuwe indrukken op me af. 

En ja, natuurlijk wist ik waaraan ik begon en 
natuurlijk heb ik er veel zin in. Maar het is 
toch ook wel een kwestie van je ritme zien te 
vinden in het politieke bedrijf dat gemeen-
teraad heet. Dus heel veel nieuw voor mij 
en daarbij zal ik ook best eens een misslag 
slaan… Dat kan niet anders en ik hoop dat 
me de tijd gegund wordt om ‘het vak te le-
ren’. Een nieuw vak waar ik erg veel zin in 
heb om te leren. 

Een nieuw vak waarbij ik de belangen van de 
inwoners van Zwartewaterland mag beharti-
gen. Waarbij ik mag gaan proberen de stel-
lingen van het PvdA-verkiezingsprogramma 
te verwezenlijken. Gelukkig kan ik rekenen 
op de steun en ervaring van collegaraadslid 
Klaas Eenhoorn.

En daarmee kom ik bij het tweede gedeelte 
van die eerst zin uit het gedicht ‘Mei’. Een 
nieuw geluid… In de aanloop naar de verkie-
zingen toe volgde ik de raadsvergaderingen 
intensief. Daarbij viel me op dat het geluid 
niet altijd even welluidend was. Om in mu-
ziektermen te blijven (ik blijf uiteindelijk een 
zoon van mijn vader), het geheel was niet al-
tijd even harmonieus. Tegengestelde stand-
punten zijn eigen aan de politiek en houdt 
ons scherp, maar het blijft wel de toon die 
de muziek maakt.

In dat opzicht hoop ik dat deze nieuwe po-
litieke lente, de start van een nieuwe raad-
speriode, ook werkelijk een nieuw geluid 
met zich zal brengen. Een geluid waarbij de 
verschillende stemmen van de fracties zullen 
samensmelten tot een koor dat de gehele 
gemeenschap van Zwartewaterland letterlijk 
als muziek in de oren klinkt. En mocht er on-
verhoopt ergens een wanklank klinken, dan 
is daar altijd nog onze dirigent, burgemees-
ter Bilder, om dat te corrigeren. 

Ik hoop op vier hele goede jaren voor onze 
raad, maar vooral voor onze mooie gemeente.

Diederik Hoekman

eendenkooi. Eigenlijk is het momenteel een 
vogelringstation, maar het is ontegenzeg-
gelijk een belangrijk natuur- en cultuurhis-
torisch element binnen dit deel van onze 
gemeente. Maar is het ook zo belangrijk dat 
ook daar in de omgeving moet worden af-
gezien van het oprichten van windturbines?

De moraal van dit verhaal is dat we er 
nog lang niet zijn; het ‘gemakkelijke’ deel, 
de woorden en het papier, hebben we nu 
goeddeels geregeld. Nu komt het op de 
uitvoering aan en zullen keuzes gemaakt 

moeten worden. Keuzes die, dat zal ik niet 
ontkennen, ergens pijn gaan doen. Er gaat 
iets worden ingeleverd; het aanzicht van 
Zwartsluis, de weidsheid van Mastenbroek 
of het afpalingsrecht van de eendenkooi. 
Natuurlijk zoeken we samen naar de minst 
belastende oplossing, maar wanneer we 
elke achtertuin onaantastbaar verklaren, 
komen we niet verder dan Paroles, paroles, 
paroles…

Harrie Rietman

Raadscolumn: Nieuw…



Raadscolumn: Zorgen om de kosten

Nederland zit in een crisis, de inflatie gaat 
door het dak en de kosten voor energie en 
boodschappen exploderen. Het leven wordt 
duurder en bestaande problemen worden 
groter. Zo had onze thuiswonende jeugd al 
de grootste moeite met het vinden van een 
betaalbare eigen woning, waren de kosten 
voor openbaar vervoer al fors en hadden al 
veel mensen moeite met het betalen van de 
zorgverzekering.

Juist in deze tijd moeten er in de raad be-
langrijke en toekomstbepalende keuzes 
gemaakt worden. Welke gebieden worden 
aangewezen voor opwek van duurzame 
energie? Het zijn geen gemakkelijke keuzes, 
want er zijn legitieme argumenten voor én 
tegen te bedenken. We willen ons mooie 
landschap behouden, maar tegelijkertijd 
moet er wel iets gebeuren. 
Het is toch van de zotte dat we als land af-
hankelijk zijn van aardgas uit Rusland, een 
uiterst onbetrouwbare leverancier. Daar-
naast zijn we spaarzaam met het gebruik 
van aardgas uit Groningen. Zijn we niet al 
veel te laat met het opwekken van duur-
zame energie? Een belangrijke voorwaarde 
voor PvdA is dat er na het aanwijzen van de 
gebieden mooie lokale initiatieven ontstaan, 
die tot uitvoering gebracht kunnen worden. 
Onze gemeente staat klaar om hierbij te on-
dersteunen. Deze lokale initiatieven moeten 
ervoor zorgen dat er lokaal eigendom ont-

staat, zodat we ook de lusten kunnen ont-
vangen. PvdA heeft daar ideeen bij, zodat 
onze gemeente kan zorgen dat de baten te-
rechtkomen bij de mensen die er het meeste 
recht op hebben.

Terug naar de zorgen om de kosten. Mede 
door de hoge kosten voor energie komen er 
steeds meer mensen in de problemen. Dit 
treft het niet alleen de alleenstaanden, maar 
steeds vaker komen ook tweeverdieners in 
de problemen. Kinderen kunnen niets doen 
aan de financiele situatie van hun ouders, 
maar zijn er altijd de dupe van.

Gelukkig kunnen inwoners van Zwartewa-
terland met financiele problemen zich mel-
den bij onze gemeente. Onder bepaalde 
voorwaarden kunnen alleenstaanden en ge-
zinnen in aanmerking komen voor een een-
malige energietoeslag tot 1.300 euro. Deze 
toeslag is aan te vragen voor dit jaar, maar 
ook voor het komende jaar. De gemeente 
beschikt daarnaast over een energieloket en 
is bezig met het opleiden van energiecoa-
ches. Laten we blijven omzien naar elkaar 
en gebruik maken van de beschikbare rege-
lingen. Hopelijk kunnen we op deze manier 
deze crisis het hoofd bieden. Ik help u graag 
met het vinden van de juiste weg naar de 
gemeente.

Diederik Hoekman

Het was Godfried Bomans die ooit zei dat 
we anderen raadplegen in de verwachting 
onze eigen mening bevestigd te krijgen. In 
de televisiejournalistiek is er iets vergelijk-
baars aan de hand. De gemiddelde jour-
nalist lijkt niet geïnteresseerd te zijn in de 

inbreng van zijn of haar gast als het geen 
bevestiging oplevert van de mening of 
de verwachting van de betreffende jour-
nalist. Hoe dan ook lijkt de vraagstelling 
vooral aan te sturen op zwartgallige toe-
komstscenario’s die de kijker de stuipen 

Woud van ongenade



op het lijf moeten jagen. Persoonlijk ben 
ik bereid te applaudisseren voor die gast 
in de gemiddelde talkshow die het kwa-
lijke van die benadering aan de orde stelt.

Als de president van de Nederlandse Bank 
in Buitenhof geïnterviewd wordt door Twan 
Huys, die Klaas Knot verschrikkelijke dingen 
probeert te ontlokken over die torenhoge 
inflatie en de gevolgen van die vreselijke re-
cessie die hij, Twan Huys, zegt te verwachten 
dan zou Knot iets moeten zeggen als: “beste 
Twan, wat maak je je druk. De aarde wordt 
echt niet uit haar baan gedreven. Het is maar 
geld. Het licht gaat ook niet uit. En moet je 
eens kijken wat er allemaal gloort aan de ho-
rizon. Als de inflatie 14% is en de NS en de 
ziektekostenverzekeraars verhogen de prijzen 
met maar 3% dan worden al die zaken toch 
in feite wel 10% goedkoper”.

Nog erger is het wanneer diezelfde Twan 
Huys, wederom in Buitenhof, weer één of 
andere generaal doorzaagt over de oorlog in 
Oekraïne en dat die beste Twan dan begint te 
leuteren over het feit dat al ons wapentuig 
naar het Oekraïne van Zelensky gaat. Hij be-
gint dan te jammeren: “kunnen we onszelf 
nog wel verdedigen wanneer we nog zo wei-
nig wapens overhouden?”
De generaal zou dan moeten zeggen: “me-
neer Huys, tegen wie moeten we ons dan 
nog meer verdedigen? De Engelsen of de 
Duitsers? De NAVO en dus Nederland kent 
maar één vijand, en dat zijn de Russen! En 
laat nou al die ouder wordende meuk in 
onze wapenarsenalen nu eindelijk eens een 
keer worden ingezet tegen onze enige vijand. 
Daar hebben we dat wapentuig toch voor! 
En de Oekraïners doen dat heel effectief en 
geen enkele Nederlandse soldaat loopt ook 
maar enig risico. Het is weliswaar uitermate 
cynisch dat anderen voor ons onze enige vij-
and verslaan, maar dat is toch mooi meege-
nomen. En als de Russen eenmaal verslagen 
zijn hebben wij meer dan voldoende tijd om 
de wapenarsenalen weer te vullen en dan 
ook nog met veel moderner wapentuig”. Als 

een generaal of onze minister van defensie 
dat nou eens zou durven zeggen ….

Tja, die Twan Huys, de man die Job Cohen als 
lijsttrekker van de PvdA meende te moeten 
vragen of hij, Job Cohen, wel weet wat een 
halfje wit kost en vervolgens apetrots is als 
daarmee Cohen in verlegenheid wordt ge-
bracht. Als dat je niveau is dan is het ook niet 
vreemd dat je niet veel verder komt dan dat 
soort geneuzel.

De oorlog om Oekraïne maakt ook anders-
zins veel duidelijk. Onder andere dat de we-
reldvoedselvoorziening helemaal uit het lood 
is getrokken, veelal door Nederlandse boeren 
in Oekraïne. Er is nauwelijks nog een Afri-
kaans land dat graan verbouwt; je kunt het 
immers voor een paar centen uit Rusland en 
Oekraïne halen. Dat dit de verwoestijning in 
Afrika in de hand heeft gewerkt, daar hoor 
je de journalisten niet over. We zullen het 
maar niet hebben over die kleinigheid dat je 
in de Nederlandse supermarkten geen of zeer 
mondjesmaat roggebrood kunt kopen. Het 
spreekt boekdelen dat Egypte weer graan 
gaat verbouwen …… in de woestijn!

Ook maakt deze oorlog weer duidelijk dat 
aan een oorlog vrijwel altijd diefstal vooraf 
gaat ….. van grondgebied.
Binnen het grondgebied van onze gemeente 
Zwartewaterland hebben we dat ook mee-
gemaakt. In de middeleeuwen en wel in 
1363 heeft bisschop Jan van Arkel opdracht 
gegeven om het 8600 hectare grote moe-
rasbos droog te maken. Hieruit ontstond 
Mastenbroek. Uit geschriften is bekend dat 
de toenmalige bisschop dat al in 1328 wil-
de; toen vocht men al om de verdeling van 
dat gebied. Pas in 1362, nadat de roofridder 
Zweder van Voorst was verslagen en Kampen 
was ‘afgekocht’ met de eilandjes voor de kust 
van Mastenbroek met het eeuwige recht van 
‘aanwas’ kon de droogmaking beginnen.

Ridder Zweder werd verslagen door middel 
van iets als een ‘bacterieel’ bombardement: 



de bisschop liet kadavers over de muren 
gooien. Uiteindelijk gaf de ridder zich over 
op voorwaarde van een vrije aftocht en het 
recht om zich op een nabijgelegen rivierduin 
te mogen vestigen. Dat werd hem toege-
staan, op voorwaarde dat hij de te bouwen 
havezate, Werkeren geheten, niet zou om-
muren. Ridder Zweder heeft zich daaraan 
gehouden; wel was hij zo slim om een dub-
bele gracht om de havezate te graven en de 
grond tussen de grachten potdicht te zetten 
met meidoorns.
Overigens is de oorspronkelijke verbinding 
tussen het kasteel van ridder Zweder en ha-
vezate Werkeren tot op de dag van vandaag 
te aanschouwen in de vorm van het bewaard 
gebleven Eikenlaantje in Stadshagen. Het 
kasteel werd overigens tot de grond toe af-
gebroken.

De roofridder Zweder van Voorst was een be-
langrijke overweging om het gebied ‘droog’ 
te maken; een ander lastig probleem dat 
opgelost moest worden lag erin dat het bos-
moeras ‘onderdak’ bood aan allerlei loslo-
pend gespuis waarvan de omgeving heel veel 
last had. De naam van het gebied luidde tot 
1364 dan ook “Woud van ongenade”.

Het is met het geslacht Van Voorst helemaal 
goedgekomen; het had grote belangen in 
dat bosmoeras. De havezate Werkeren werd 
dan ook het bestuurlijke en administratieve 
centrum van de droogmaking van ‘Masten-
broek’.
In het spoor van Den Doolaard, geboortig 
Zwollenaar, hebben we veel door de Balkan 
gereisd. En als men ergens verstand heeft van 
oorlogen, dan is het daar; ze hebben er meer 
dan genoeg meegemaakt. De Serviërs ken-
nen een spreekwoord dat ze vaak de oorlog 
gewonnen hebben maar de vrede verloren.
Voor het geslacht Van Voorst gold het omge-
keerde: het heeft de oorlog verloren maar de 
vrede gewonnen.

Wat betreft de oorlog om en in Oekraïne 
geldt dat, hoe deze oorlog ook moge aflo-
pen, deze voor de winnaar eindigt waar hij 
voor de verliezer begint (vrij naar G.D. van 
den Bos); een naargeestig perspectief voor 
en op ons Europese werelddeel.

Genemuiden, 13-11-2022

Tiem van Dalfsen

Het zit me al langere tijd dwars. De landelijke 
positie van de PvdA en het feit dat ze volgens 
mij in Den Haag als fractie de weg echt kwijt 
zijn. In mindere mate vind ik dat ook van de 
partijleiding. 

Of het nu gaat om de kwesties van Dijk en 
Arib, de toeslagenaffaire, stikstof alleen maar 
bij de agrariers neerleggen, het neerkijken 
op het platteland, het feit dat de vergeten 
generatie studenten nog steeds geen com-
pensatie heeft ontvangen voor hun gemiste 
studiefinanciering etc. 
Dat laatste hebben wij ook nog mede veroor-

zaakt. Schaam me er nog voor. De studenten 
die nu hierdoor opgezadeld met studieschuld 
en door de banken in de “hoek” gezet wor-
den en geen hypotheek kunnen krijgen. 

Ik spreek uit eigen ervaring.  Mijn dochter 
heeft slechts een kleine schuld, 6000 maar 
loopt compleet vast als het om een hypo-
theek gaat. Inmiddels hebben we dat als 
ouders opgelost zodat ze verder kan. Vooral 
omdat ze verder wil. 

Ik realiseer me dat het om zaken gaan die een 
geschiedenis hebben van meerdere jaren. Ik 

Afweging gemaakt



vind steeds minder terug in het beleid van de 
landelijke PvdA, waar ik voor wil staan. Ben 
misschien nog van de oude generatie maar 
de waarden van Den Uyl en Kok heb ik hoog 
in het vaandel staan. Ondanks dat het in die 
tijd ook niet altijd goed ging. Kortom wij ma-
ken als partij geen ‘’vuist” meer. We lopen 
mee in de massa en zijn een ‘’grijs” onderdeel 
van het parlement. Tel daarbij op het interne 
gedonder en het gebrek aan leiding en com-
municatie en de twijfel slaat toe. 
 
Het laatste zetje was toch afgelopen vrijdag. 
Tijdens de intocht van Sinterklaas werd ik op 
het Havenplein aangesproken door mensen 
die bij mij “verhaal” kwamen halen met de 
vraag waarom de Europarlementariërs wel 
een erg hoge “inflatiecorrectie” kregen. Al-
leen onze eigen “goeroe” Timmermans strijkt 
al 1800,00 euro per maand extra op. Er zijn 
gezinnen die van dit bedrag moeten leven. Ik 
weet dat je sommige dingen niet in de hand 
hebt, maar je zou als partij ook tegen kunnen 
stemmen. Dan geef je tenminste een signaal 
af.  Sterker nog, ervan afzien. Voor de gemid-

delde burger is voorlopig nog weinig of niks 
geregeld. Zelfs bij de VVD vonden parlemen-
tariërs het niet echt nodig. 

Alles waar ik voor sta vind ik plaatselijk wel 
terug. Daar zit nu juist de kneep. We hebben 
een prima fractie, actieve leden, zijn klein maar 
fanatiek, bepalen mede het beleid in Zwarte-
waterland en staan waar we voor staan.  Als 
er een ‘’plaatselijk” lidmaatschap bestond was 
ik zo klaar, maar het landelijk beleid heeft mij 
doen besluiten om mijn lidmaatschap op te 
zeggen. Dat wil niet zeggen dat jullie niet op 
mijn kunnen rekenen. Ik denk dat ik best mijn 
bijdrage nog eens kan leveren. Mijn netwerk is 
groot en ik signaleer veel.  

Misschien word ik ooit nog wel eens weer 
lid, maar dan moet die “vuist” wel een keer 
op tafel slaan in Den Haag en niet ten onder 
gaan in besluiteloosheid, mismanagement 
en eens een keer gaan staan waar ze voor 
staan. Vooreerst kijk ik eerst wel even toe. 
 
Eddy 





BELANGRIJKE ADRESSEN

Afdelingsbestuur
Voorzitter Vacature
Secretaris Greet Generaal, Groot Lageland 45, 8064 AM Zwartsluis 06-13100573
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